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ABSTRACT

Forty  five   Sudanese  camels (Camelus  dromedarius)  two  types 

Butana and Darfurian at the age of (18-24 month) and average body weight 

at   (225.5±35 kg) were purchased from a local livestock market,  used  in  a 

feeding  trial  for 120 days. At the start of the experiment (Camel Research 

Centre, Tumbool) the camels were divided into two groups as zero browsing 

and free browsing groups. 

The  animals  were  fed  complete  ration  composed  of  traditional 

ingredients  of  crushed sorghum grains as the main source of  energy and 

groundnut cake as the major source of protein, so as to reduce the cost of 

feeding, sugar cane molasses and urea were incorporated as major sources 

of energy and nitrogen, respectively. Wheat bran was added to the diets to 

adjust their total metabolizable energy (ME) and crude protein contents. In 

addition, Dura husk (semema) was added to the concentrate diet as roughage 

to   study  the  effects  of  fattening  on  dry  matter   intake   (DMI),   feed 

conversion  ratio  (FCR), feed intake ,  body weight  gain and some blood 

parameters which include total protein, albumin, globulin, urea, uric acid, 

creatinine, glucose, total cholesterol, HDL, LDL, VLDL, triglycerides, Na, 

P,  the  activity  of  ALT and  AST,  also  on  the  various  fractions of  camel 

lipoproteins  by  using  polyacrylamide  gel  electrophoresis  and  the 

exepression of apolipoprotein B mRNA using Agarose gel electrophoresis 

The animals were individually weighed weekly , blood samples and tissue 
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samples  were  taken  weekly.  Blood  metabolites  were  measured  using 

standard methods. The data was analysed using student (t test .(

              The results revealed a significant increase (P< 0.05) in mean body 

weight and average growth rate in zero  browsing groups as compared to free 

browsing groups. The average total gain was almost double in zero  browsing 

groups than  free  browsing group.  Furthermore,  the  study  showed   no 

significant  (P<0.05)  differences  in  the  average daily gain  (ADG),  feed 

intake and Feed conversion  ratio  (FCR)  among  the  types groups .

The  results  obtained  showed  that  the  feedlot  performance  had 

significant effects on some blood metabolites and minerals concentrations .

The  results  revealed   a   significant   increase  (P<0.05)   in  the 

concentration of  plasma  glucose, triglycerides,  serum  urea , creatinine, 

cholesterol,  HDL-  cholesterol,  sodium  and  glutamate  oxaloacetate 

transaminase concentrations in zero browsing group than the free browsing 

camels .

Also there was neither apparent change in quantitative nor qualitative 

protein pattern distribution between zero browsing and free browsing in the 

LDL-rich  fraction.  While,  there  was  a  noticed  increase  in  expression  of 

protein in the HDL fraction as observed by wide protein bands at 27 KD 

when compared with free browsing group. Liver homogenate of lipoprotein 

in zero grazing group showed dense clear banding at low molecular weight 

in the range of 10 KD .

This  dense band not clearly proved to appear in the free browsing 

group .
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The  specific  band  at  125  bp  indicates  the  presence  of  the  cDNA 

corresponds to ApoB gene in our samples with higher rate of expression in 

the hepatic tissue as compared to other tissues (muscles and adipose tissue .(

Availability  of  feed  could  induce  significant  physiological  and 

biochemical changes in the camel and therefore, it is beneficial to provide 

concentrate feed to export camels .

اللخص
  و السست دارفسسور)بطانسسسة و من ذكرور البسسل السسسودانسية (45أجريةت هذه الدراسة علي 

  كرجسسم) .والسست تسسم شسسائها مسسن سسسوق35±225شهر) وأوزانسها (24-18تتاوح أعمارها بي( 
  يةسسوم.قسسسمت إلسسي120الاشسسية الحلسسى.اجريةسست التجربسسة بمركرسسز ابحسساث البسسل,تمبسسول لسسدة 

  منهسسا ترعسسي20 بطانسسسة) و11 دارفسسوري,15  مسسن البسسل فسسي النظسسام الغللسسق (25مجموعسستي
  بطانسسسة ).تسسم تغلذيةسسة البسسل بعليقسسة متكاملسسة تتكسسون مسسن دريةسسش9 دارفسسوري, 11طسسبيعي ( 

 الذرة ,امباس, الفول,الولس,,يةوريةا,ردة القمح والصسسميمة وذلسسك لعرفسسة مسسدي تسسأثي عمليسسة
 التسسسمي علسسي كرميسسة العلسسف التنسساول ومسسن ثسسم أوزانسهسسا(الزيةسسادة الوزنسيسسة) ومعسسدل الكفسساءة
 التحويةليسسة وعلسسي بعسسض نسواتسسج التمثيسسل الغلسسذائي بالسسدم والسست تشسسمل  الجلكسسوز والسسبوتي
 واللبسسومي والكلسسستول والكريةسساتي والجلسسسيةدات الثلثيسسة و اليوريةسسا وحمسسض اليوريةسسك

 الي عزل الحامض النووى و تفاعسسلوالصوديةوم والكالسيوم والنسزيةمات والدهون, بالضاافة 
 ) و التفريةسسد الكهربسسائى للبوتينسسات و الحسسامض النسسووى علسسى جسسلPCRالبلمسسرة التسلسسسل(

الكرريةلمايةد و القاروز و الصبغ بالخماس الزرق و فصل البوتينات بالكروماتوقراف.
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 أعطيت الجموعة تحت النظام الغللق كرمية مفتوحة (حرة) من عليقة التسسسمي ومسسن
 ثسسم حسسساب التنسساول اليسسومي مسسن العلسسف وأخسسذ السسوزن السسسبوعي و عينسسات السسدم والنسسسسجة

 يةوم.120لتحليل نسواتج التمثيل الغلذائي بهم.أستمرت التجربة لدة 
 ) لعرفة مدي تأثي التسمي علي كرسسل مسسنtتم تحليل البيانسات باستخدام اختبارات (

نسواتج التمثيل الغلذائي بالدم والنسسجة لحيوانسات التجربة.
 أظهرت الدراسة فروق معنويةة في بعض نسواتج التمثيل الغلذائي بالدم مثل الجلكوز,

 ) و الصسوديةم حيسسثAST كرلسستيول ( , أنسزيةسسم (HDL الجلسسيةدات الثلثيسة,الكريةساتيني,(
 كرانست اعلي في مجموعة النظسسام الغللسسق مقارنسسسة بالجموعسسة السست ترعسسي طسسبييعي. كرسسذلك لسسم

 ), بينمسساLDLتظهر تغليات كرمية او نسوعيسسة فسسي توزيةسسع البوتينسسات بيسس الجموعسستي فسسي (
 ) زيةسسادة فسسي توزيةسسع البوتينسسات فسسي مجموعسسة النظسسام الغللسسق. هنالسسك تركريسسHDLاظهسسر (

واضاح  لليبوبروتينات في النسسجة الكبديةة  في مجموعة النظام الغللق.
  كرسسذلك أظهسسرت الدراسسسة فسسروق معنويةسسة فسسي زيةسسادة السسوزن حيسسث كرسسانست اعلسسي فسسي
 مجموعة النظام الغللق مقارنسسسة بالجموعسسة السست ترعسسي طسسبييعي. بينمسسا لسسم تظهسسر أي فسسروق
 معنويةة بي مجموعات النظام الغللق في كرسسل مسسن العلسسف التنسساول, الزيةسسادة الوزنسيسسة ومعسسدل

الكفاءة التحويةلية خلل فتة التجربة. هنالك زيةادة اسبوعية واضاحة في الوزن.
 أظهرت الدراسة عدم وجود تغليي كرمى او نسسسوعى فسسي السسدهون البوتينيسسة منخفضسسة

 ), بينمسسا يةوجسسد هنالسسك زيةسسادة فسسي التعسسبي الجينسس للسسدهون البوتينيسسة عاليسسةLDLالكثافة(
).HDLالكثافة (

 في مجموعات النظام الغللق وجد ان محتوى السسدهون البوتينيسة فسسي متجسسانسس الكبسسد أظهسر
تعبي نسوعى.

 ), وجسسد انApoBعند مقارنسة النسسجة (الكبد والعضلت) في محتواهسسا مسسن الحفسسز(
مجموعات النظام الغللق. لهنالك تركري عالي لهذا الجي في نسسيج الكبد 

 خلصت الدراسة الي ان معاملت التسمي لهسسا تسسأثي فسسسيولجي وبيوكريميسسائي علسسي
البل. كرذلك من الفيد جدا تقديةم العلئق الركرزه لبل الصادر.
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